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J
ugoimport – SDPR postoji 58 godina kao savezna institucija od poseb-
nog interesa i preduze}e koje je zna~ajan profit donosilo zemqi. Sa
razlazom Srbije i Crne Gore, osniva~ka prava nad tom kompanijom u
potpunosti je preuzela Republika Srbija, i ona je sada 100 od-sto
osniva~ Jugoimporta – SDPR. O tome kako sada posluju, koja nova tr-

`i{ta nameravaju da „osvoje” i kakvi su im planovi za budu}nost, razgova-
rali smo sa generalnim direktorom Stevanom Nik~evi}em, koji ve} ~etiri
godine uspe{no vodi tu kompaniju od nacionalnog zna~aja.

Gospodine direktore, {ta odlikuje sada{we poslovawe Jugoimpor-
ta – SDPR i kakvi su pro{logodi{wi rezultati?
– Jugoimport – SDPR je savremen, dinami~an poslovan sistem, ospo-

sobqen da brzo reaguje na zahteve kupaca i da se prilagodi svetskim kre-
tawima i kada je re~ o osetqivom i specifi~nom tr`i{tu naoru`awa i
vojne opreme. Deo na{ih aktivnosti jesu i investicioni projekti, posebno
u domenu transfera tehnologije, u ~emu je na{e preduze}e steklo izvan-
redne reference u „zlatnom periodu” svoga postojawa osamdesetih godi-
na pro{log veka, a po kojima nas i danas pamte.

Na{a kompanija u posledwe vreme pro{iruje i mewa svoju osnovnu
misiju – od dr`avne marketin{ko-komercijalne organizacije polako pre-
rastamo u “sistemsku ku}u” koja objediwuje i zaokru`uje kompletne proce-
se istra`ivawa tr`i{ta, razvoja, proizvodwe, promocije i prodaje slo-
`enih sredstava NVO, na osnovu integracije sopstvenih resursa sa re-
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dimo posao srpskoj odbrambenoj in-
dustriji i, naravno, da ostvarimo
profit. Zauzimawe {to boqeg polo-
`aja na{ih preduze}a i na{e od-
brambene industrije na svetskom tr-
`i{tu ujedno je i najboqi na~in da
se prevazi|u problemi koji trenut-
no optere}uju na{ vojnoindustrijski
kompleks.

Navedite izvozne favorite i
{ta je trenutno najkonkurent-
nije?
– Trenutno su najtra`eniji iz-

vozni proizvodi na{e odbrambene
industrije programi modernizacije
artiqerijskih sredstava, pre svega
top-haubice 155 mm nora B-52. To
je potpuno doma}i razvojni pro-
gram, u kome smo integrisali niz
znawa i kapaciteta nau~nih ustano-
va i vrlo smo zadovoqni na kakav je
prijem na tr`i{tima nai{ao taj
proizvod. Tu je i razvojni projekat
posledwe generacije raketnog si-
stem za napad na zemaqske ciqeve
– ALAS. A poznati smo i po moder-
nizacijama tenkova i borbenih vo-
zila, pre svega po programu moder-
nizacije tenka M84AB na nivo
M84AB1. Potom, zna~ajni su i mo-
dernizacija sredstava PVO, ukqu-
~uju}i i ponudu takozvanog umre`a-
vawa postoje}ih osmatra~ko-akvi-
zicijskih radara PVO ruskog i za-
padnog porekla, i wihova integra-
cija sa artiqerijsko-raketnim si-
stemima PVO pomo}u komandno-in-
formacionih sistema. 

Tradicionalno smo jaki u obla-
stima streqa~kog naoru`awa i mu-
nicije, a i artiqerijske i raketne
municije i komponenata u oblasti
remonta slo`enih borbenih siste-
ma. Kada je re~ o optoelektronici,
zavr{en je razvoj stabilisane sen-
zorske optoelektronske stanice za
upotrebu na tenkovima i drugim vo-
zilima.

U na{oj ponudi je i prodaja sa
stoka naoru`awa i vojne opreme (sa
izuzetkom nekih tr`i{no atraktivnih
artikala), koje nudimo kao moderni-
zovana, modifikovana ili konverto-
vana sredstva. Kupac, za ekonomski
prihvatqiva ulagawa, dobija sred-
stvo respektivnih odlika, koje mo`e
da koristi pouzdano i u du`em perio-
du, uz obezbe|eno postprodajno odr-
`avawe. Ve} smo realizovali zna~aj-
ne projekte toga tipa.

Jugoimport – SDPR svake godi-
ne u~estvuje na najzna~ajnijim
svetskim sajmovima NVO. Ove
godine ste bili u Abu Dabiju i
Rio de @eneiru, a o~ekuje vas
sajam u Londonu. Kakva su va-
{a iskustvima sa tih me|una-
rodnih manifestacija?

sursima preduze}a odbrambene in-
dustrije, institucijama i ustanova-
ma Ministarstva odbrane (a to su,
pre svih, VTI, TOC, tehni~ki re-
montni zavodi i General{tab) i
stranih tehnolo{kih partnera. Ta-
kva marketin{ka i razvojna strate-
gija daje rezultate. Posledwih neko-
liko godina bele`imo stalan rast
prodaje od oko 20 odsto, i to nam
daje za pravo da imamo optimisti~-
ka o~ekivawa. Nadamo se da }emo
dosti}i nivo proizvodwe i izvoza
primeren realnim potencijalima
na{e odbrambene industrije.

A kada je re~ o rezultatima u
2006, mi smo wima veoma zadovoq-
ni, prvenstveno zato {to je ostva-
ren promet koji je, prema pokazate-
qima, oko 40 odsto ve}i nego tokom
2005. godine. U ukupnoj strukturi
na{eg prometa, izvoz na tr`i{te
Evrope i Amerike, zna~i na tehno-
lo{ki, ali i finansijski najzahtev-
nija svetska tr`i{ta, bio je oko 25
odsto ukupnog na{eg izvoza. To su ~i-
wenice kojima mi mo`emo da bude-
mo zadovoqi. Ako uporedimo stati-
sti~ke podatke za petogodi{wi pe-
riod od 2002. do 2006, ugovarawe
je poraslo za 220 odsto, a realiza-
cija za 160 odsto. Ujedno, promet
ostvaren u protekle dve godine naj-
ve}i je od 1992. godine.

Na{a orijentacija za ovu godi-
nu je da pove}amo izvoz i da ugovo-
rimo jo{ vi{e novih poslova za na-
{u odbrambenu industriju, ali i za
sve nas koji u~estvujemo sa wima u
tom spoqnotrgovinskom prometu. Ju-
goimport – SDPR, snaga koja inte-
gri{e srpsku odbrambenu industri-
ju na globalnom tr`i{tu NVO, u
ostvarewe svojih zadatih ciqeva
kre}e sa sloganom Dosegnuti svet.

Koji su ciqevi va{eg nastupa
na svetskom tr`i{tu?
– Na{ osnovni ciq jeste da se,

posle godina izolacije i sankcija,
odnosno ne pojavqivawa na mnogim
tr`i{tima, vratimo na wih, poseb-
no na ona na kojima smo kao zemqa
bili tradicionalno prisutni. Po-
negde smo uspeli da se vratimo, ali
obim poslova nije dovoqan, ne ono-
liki koliko smo `eleli, mislim pr-
venstveno na tr`i{te Bliskog isto-
ka, koje je bilo i ostalo jedno od ve-
}ih kupaca na{e robe. Isto tako,
poku{ali smo da se {to vi{e namet-
nemo na tr`i{tima jugoisto~ne Azi-
je i u tom smo uspeli. Sa nekim no-
vim tehnologijama pojavqujemo se i
na tr`i{tima Evrope i Amerike, a
posebno Latinske Amerike.

Re~ju, ciq nam je da ostvarimo
{to boqu poziciju za na{a preduze-
}a na svetskom tr`i{tu, da obezbe-

OSVAJAWE TR@I[TA
– Jugoimport – SDPR ostvaruje 97 odsto pro-

meta  izvozom proizvoda doma}e odbrambene in-
dustrije. Poslujemo na tr`i{tima Bliskog i Sred-
weg istoka, jugoisto~ne Azije, ali i sa drugim ze-
mqama Azije, Afrike, Evrope i Amerike. Bliski is-
tok je tradicionalno dobro tr`i{te za prodaju na-
oru`awa i tamo kao zemqa imamo dobru reputa-
ciju, a na{a je prednost {to proizvodimo i ruske
i kalibre Natoa, pa smo veoma konkurentni.

Najve}e aktivnosti imamo na tr`i{tu Kuvaj-
ta, gde je, pored teku}ih poslova, u toku potpisiva-
we kapitalnog ugovora za Jugoimport – SDPR, a i
za na{u odbrambenu industriju u celini. Na tr`i-
{tu Ujediwenih Arapskih Emirata ostvarili smo
zna~ajan iskorak, a ono je poznato po tome {to ku-
puje NVO iskqu~ivo posledwe tehnolo{ke genera-
cije. Kada je re~ o Iraku, gde su pro{le godine iz-
vezene znatne koli~ine naoru`awa, u toku su veli-
ki tenderi na kojima nastupamo.

Posebno je zna~ajno {to je vi{e od 20 odsto
izvoza Jugoimporta – SDPR ostvareno na tr`i{tu
Severne Amerike i Evrope. Plasman na ta tehnolo-
{ki zahtevna tr`i{ta najboqi je pokazateq da na-
{a odbrambena industrije ima kvalitetan proiz-
vod. Kada je re~ o poslovima in`eweringa, u prego-
vorima smo sa zemqama Bliskog istoka, a sa fa-
brikom Go{a ugovorili smo i izvoz robe i znawa u
Gr~ku. Napravili smo iskorak i na tr`i{te Ju`ne
Amerike. Re~ je o izuzetno velikom tr`i{tu, sa ve-
likim buxetima za opremawe odbrambenih snaga i
snaga reda. Latinoameri~ke zemqe su najintere-
santnije za na{a artiqerijska oru|a. Izvoz u taj
deo sveta za nas ima ne samo komercijalni zna~aj
ve} zna~i i disperziju rizika, koja je u na{em poslu
vrlo va`na. 

OPORAVAK 
ODBRAMBENE INDUSTRIJE

– Za oporavak na{e odbrambene industrije,
a time i wen br`i povratak, odnosno boqe pozi-
cionirawe na svetskom tr`i{tu, bitna su ~etiri
faktora. Najpre, pojednostavqewe spore i kom-
plikovane procedure dobijawa izvoznih dozvola.
Jugoimport – SDPR je pokrenuo inicijativu da se
ubudu}e izdaje jedinstvena dozvola koja bi obuhva-
tala dozvolu za izvoz i za transport. Drugi fak-
tor je finansijska podr{ka preduze}ima odbram-
bene industrije, a tre}i podrazumeva poo{trava-
we uslova za bavqewe spoqnotrgovinskim prome-
tom sredstava NVO kako bi se onemogu}ila nelo-
jalna konkurencija i kompromituju}a neprofesio-
nalnost u radu.

^etvrti faktor podrazumeva ukqu~ivawe Ju-
goimporta – SDPR i odbrambene industrije Srbi-
je u proces strate{kog planirawa i projektovawa
potreba na{e vojske za novim i modernizovanim
kapitalnim borbenim sistemima za narednih pet i
deset godina. Na taj na~in bi se objedinili mate-
rijalni, kadrovski i drugi resursi (doma}ih, zain-
teresovanih stranih tehnolo{kih partnera i po-
tencijalnih kupaca iz inostranstva), ubrzavao raz-
voj kapitalnih borbenih sistema i pove}ao tehno-
lo{ki nivo doma}eg vojnoindustrijskog kompleksa.



ne postavqa se uvek tako tvrd i
~vrst uslov, ve} je on samo dodatna
garancija kupcu da kupuje ne{to {to
je dobro i kvalitetno. 

[ta o~ekujete od predstoje}eg
sajma NVO Partner 2007? 
– Na tom sajmu, kao i na pret-

hodnom, Jugoimport – SDPR nastupa
kao suorganizator sa Beogradskim
sajmom, i ta manifestacija se odr-
`ava pod pokroviteqstvom Mini-
starstva odbrane. O~ekujem da }e-
mo, pored animirawa nekih ino-
stranih izlaga~e, a za sada imamo
potvrdu da }e to biti Tales i Fin-
mehanika, kao i do sada, imati pri-
liku da osetimo interesovawe ino-
stranog tr`i{ta za posebne proiz-
vode i proizvodne programe. Koli-
ko znam, za ovogodi{wi sajam naja-
vqeno je u~e{}e ve}eg broja stra-
nih delegacija, odnosno predstav-
nika inostranih vojski, koji }e do}i
da vide sve ono {to je ponuda na{e
odbrambene industrije. Istovreme-
no, oni }e na sajmu imati mnogo kon-
takata i sa predstavnicima na{eg
MO i na{om vojskom. Na takvim se
skupovima uvek razmene ideja o to-
me u kom pravcu bi vojnoekonomska
saradwa mogla da se odvija.

Odr`avawe ovogodi{weg Part-
nera 2007 vremenski se poklapa i
sa proslavom 58 godina rada na{eg
preduze}a. Tim povodom }e 28. juna
na sajmu biti organizovana i pre-
zentacija na{ih poslovnih aktivno-
sti.

Va{a kompanija posledwih go-
dina znatna sredstva investi-
ra u razvoj novih vrsta naoru-
`awa i opreme. Kakva je sa-
radwa sa Vojnotehni~kim in-
stitutom i drugim razvojnim
institucijama i preduze}ima
odbrambene industrije?
– Mi investiramo sredstva u

razvoj pojedinih sistema i pojedi-
nih vrsta naoru`awa samostalno
ili sa nekim drugim partnerima, jer
tr`i{te stalno zahteva novu ponu-

du i uvek postavqa kvalitetnije i rigidnije zahteve. U razvojnim
programima stalno sara|ujemo sa Vojnotehni~kim institutom,
preduze}ima odbrambene industrije i sa na{om vojskom, i na{e
je opredeqewe da se, u situaciji kada fabrikama ~esto nedosta-
ju i obrtna sredstva za svakodnevnu egzistenciju, za svakodnevnu
borbu na tr`i{tu, mi ukqu~imo kao finansijer, pogotovo u nove
razvojne programe.

Sem toga, opredelili smo se, u skladu sa politikom ku}e, da
direktno i sa fabrikama u~estvujemo u finansirawu obnove
proizvodwe nekih preduze}a. Konkretno, sa fabrikom Milan
Blagojvi} iz Lu~ana sklopili smo sporazum i pomogli im da ob-
nove proizvodwu sferi~nih baruta. Zainteresovani smo i da
finansiramo programe drugih proizvo|a~a, a to govori o na{oj
spremnosti da ula`emo i u proizvodwu.

Koliko je ta~na pri~a da izme|u va{e ustanove i Vojnoteh-
ni~kog instituta postoji konkurencija i da li se jedni dru-

– Mi stalno ula`emo velike
marketin{ke napore da odr`imo
kontinuitet na{e odbrambene indu-
strije na svetskom tr`i{tu NVO. U
tom smislu svake godine u~estvujemo
na najzna~ajnijim svetskim sajmovima
NVO koji pokrivaju na{a ciqna tr-
`i{ta. Te manifestacije pose}uju
kupci iz pojedinih regiona i oni pre-
poznaju proizvode i mogu}nosti na{e
namenske industrije. Ali sajmovi ni-
su ne{to {to je proizvod samo na{e
`eqe i orijentacije nego i nu`nosti.
Na wima zajedni~ki nastupamo, kao
integratori mogu}nosti na{e od-
brambene industrije, nude}i celoku-
pan wihov proizvodni program, ali
i pamet koja postoji u na{im nau~no-
istra`iva~kim ustanovama, posebno
u Vojnotehni~kom institutu. 

Naravno da ti skupovi u prvom
trenutku ne donose konkretne poslo-
ve i rezultate, ali u svakom slu~aju
daju pravi utisak o tome {ta je novo
u svetu, a {ta na{a vojna industrija
mo`e da ponudi. Jednostavno, oni su
jedan od na~ina na koji se informi-
{u proizvo|a~i i trgovci naoru`a-
wa i vojne opreme, i gde se, {to je
bitno u ovom biznisu, odr`avaju
kontakti.

Da li bi vam zna~ilo da te saj-
move NVO ~e{}e pose}uju na-
{i politi~ari i na koji na~in
oni mogu da vam pomognu u
otvarawu vrata novih tr`i-
{ta?
– Kako su sredstva NVO poli-

ti~ka roba, mi ~esto podvla~imo ~i-
wenicu da bez podr{ke politike i
Ministarstva odbrane ni izvoz na-
{eg naoru`awa ne mo`e biti ve}i.
I svako ko je obave{ten o poslova-
wu na{e kompanije mo`e vam dati
primere da su brojni konkretni iz-
vozni poslovi nastali kao rezultat
odlaska na{e delegacije, koju su
predvodili na{i qudi – nosioci
vlasti u zemqi, jer to garantuje ve}i
nivo poverewa izme|u zemaqa, a razvoj ekonomske saradwe po-
zitivno se odra`ava i na pitawa prodaje sredstava NVO. Pre
bih rekao da je neophodno da politika sna`nije ukqu~i predstav-
nike na{e odbrambene industrije u delegacije koje odlaze u ino-
stranstvo i da tu temu naglasi kada govori o ekonomskoj saradwi
dve zemqe. A tek je u drugom redu potreba da na{i politi~ari vi-
{e prisustvuju sajmovima NVO i sajamskim manifestacijama.

Koliko na izvoz i prodaju sredstava NVO uti~e ~iwenica
da je proizvod uveden u naoru`awe na{e vojske, ili se ta-
kav uslov ne postavqa?
– Kako da ne. Jedno od ~estih pitawa koje inostrani kupac

postavqa jeste upravo to – da li je proizvod koji im se nudi uve-
den u na{e naoru`awe, jer to onda ukazuje da i na{a vojska ve-
ruje u taj proizvod. Na kraju, tehni~ki zahtevi pod kojim se ta
sredstva usvajaju i uvode u na{e naoru`awe toliko su strogi da
je to, svakako, za strane kupce garant kvaliteta proizvoda. Ali
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NORA VE]EG DOMETA
– Za na{u kompaciju je posebno zna~ajan kom-

pleksni projekat razvoja dalekometnog samohodnog
topa haubice 155 mm nora B-52. Taj sistem ima vi-
soki nivo automatizacije svih funkcija oru|a, sa-
vremeni sistem za upravqawe vatrom, a kori{}e-
wem municije sa novom generacijom gasogeneratora
ostvaren je domet od 44 kilometra. Sistem nora, po
odnosu operativne pokretqivosti, borbene autono-
mije, vatrene mo}i ima zna~ajne prednosti u odnosu
na konkurentska oru|a najve}ih svetskih proizvo|a-
~a. A sa razvojem projektila dometa od 65 km, kod
kojeg je primewena kombinacija raketnog pogona i
gasogeneratora, prakti~no }emo izbiti u sam svet-
ski vrh u razvoju savremene artiqerije.

NAJAMBICIOZNIJI PODUHVAT
– Raketni sistem posledwe generacije za na-

pad na zemaqske ciqeve – ALAS, u pogledu projek-
tovanih performansi, odnosno primewenih teh-
ni~ko-tehnolo{kih re{ewa, trenutno je na{ naj-
ambiciozniji razvojni projekat. ALAS je prikazan
na jednoj od najzna~ajnijih izlo`bi naoru`awa i
vojne opreme u svetu – IDEX 2007, februara ove
godine u Abu Dabiju, i pobudio veliko zanimawe
posetilaca. A posle te izlo`be, na naslovnoj stra-
nici vode}eg svetskog glasila posve}enog odbram-
benim tehnologijama u oblasti vo|enih raketa, po-
javio se i tekst o tom sistemu.

RESTRUKTURISAWE
– U poslovnom sistemu Jugoimporta – SDPR

ve} nekoliko godina traje tiho restrukturisawe.
Jo{ vi{e smo orijentisani na promet NVO i ap-
solutno opredeqeni za taj program kao glavni po-
slovni plan na{e ku}e. Odlukom Vlade Srbije
omogu}eno nam je da prodamo udeo u nekim civil-
nim firmama u kojima smo ranije bili prisutni, i
to }emo uraditi u narednom periodu. S namerom
da napravimo efikasniji poslovni sistem, smawi-
li smo i broj zaposlenih. Sve je to doprinelo da
postanemo kompanija na ~ije rezultate svako u Vla-
di mo`e da bude ponosan. Radimo sa vrlo senzi-
bilnom i za promet delikatnom robom, a ne stva-
ramo probleme svom osniva~u.



gima me{ate u posao, posebno
kada je u pitawu razvoj?
– Ne, rekao bih da  to nije ta~-

no. Mi smo su{tinski partneri. Mi
smo sa Vojnotehni~kim institutom
sara|ivali po~ev{i od najve}ih i
najzna~ajnijih projekata – moderni-
zacije tenka M84, proizvodwe si-
stema nora B-52, modernizacije to-
pa 105 mm. Jednostavno, kad god
postoji zajedni~ki interes, mi sa-
ra|ujemo. Naravno da postoje neki
zahtevi tr`i{ta za modernizaci-
jom, na primer, artiqerijske muni-
cije ili za poboq{awima nekih
performansi municije kada ~vr{}e ili vi{e sara|ujemo sa pro-
izvo|a~ima, ali u su{tini nigde se ne sudaramo i ne preklapa-
mo na istovetnim razvojnim zadacima.

Neka preduze}a namenske industrije o~ekuju od Jugoimpor-
ta – SDPR da otkupi deo proizvodwe i na taj na~in amor-
tizuje wihovo poslovawe u situaciji kad je roba proizve-
dena, a jo{ nije prodata. Koliko su ta o~ekivawa realna?
– Na{a kompanija i namenska industrija su partneri koji

su prakti~no deo istog sistema i jedni bez drugih ne mogu. ^iwe-
nica je da su fabrike izgubile kupce i na doma}em tr`i{tu i da
su u veoma te{koj situaciji. Mi se trudimo kad god mo`emo da im
pomognemo, da iza|emo u susret i to radimo na vi{e na~ina –
davawem pozajmica, prevremenim pla}awem ili davawem u wi-
hovo ime bankarskih garancija, obezbe|ewa itd. za avanse i
akreditive koji se otvaraju u wihovu korist. Jednostavno, na

svaki na~in poku{avamo da ih podr`imo u realizaciji svih iz-
voznih poslova. Naravno, krug na{ih partnera koji imaju potre-
bu za takvom podr{kom nije mali, jer nisu u pitawu samo fabri-
ke odbrambene industrije ve} i zavodi i fabrike sa kojima ra-
dimo zna~ajne izvozne programe u oblasti naoru`awa, a koje
nisu iskqu~ivo vojne fabrike, kao {to su Lola, Prva petoletka,
i drugi. Uostalom, Jugoimport – SDPR bi trebalo da pomogne
mnogim fabrika ali to nije mogu}e.

A otkupiti proizvodwu od pojedinih fabrika je vrlo te{ko
i to nijedan kupac ne radi. Kad to Jugoimport – SDPR radi ~ini
sa velikim ose}ajem dru{tvene obaveze i potrebe da pomogne
proizvo|a~u i svom partneru, kao {to je, na primer, Zastava-
oru`je, ali insistirati na tome i po svaku cenu i sa svim part-
nerima to bi zna~ilo potpuni kolaps za sistem.

Kakve su mogu}nosti zajedni~kih projekata sa firmama iz
inostranstva?
– Zahtevi tr`i{ta i potreba da se brojni proizvodi osa-

vremewuju i modernizuju teraju nas da ulazimo u tehnolo{ka
partnerstva sa inostranim partnerima, ~ak iako ne bismo to
radili. Mi smo dostigli zavidan nivo saradwe sa brojnim part-
nerima {irom sveta i iz zapadne i isto~ne Evrope, a posebno
bih naglasio saradwu koju imamo sa francuskom kompanijom Ta-
les, koja se pove}ava iz godine u godinu. Tako|e je na zavidnom
nivou i saradwa sa ruskim kompanijama.

Imate li poslovne kontakte i sa zemqama u regionu?
– Jugoimport – SDPR tradicionalno odli~no sara|uje sa

odbrambenom industrijom Republike Srpske. Postoji saradwa i
sa odbrambenom industrijom ostataka Federacije BiH, ali i sa
kompanijama iz Makedonije. Razgovaramo i sa hrvatskim kompa-
nijama, a po projektnim programima ~ak i sa kompanijama iz
Slovenije. Dakle, sara|ujemo sa svima gde je zahtev tr`i{ta ta-
kav da je potrebno objediniti ukupnu pamet i proizvodne kapa-
citete. Naravno, na{ prioritet je bio i ostao da na|emo {to
vi{e poslova za doma}u industriju i za wene proizvode.

U ranijem periodu za rad Jugoim-
porta – SDPR vezivane su brojne
afere. Toga sada nema, izme|u
ostalog i zato {to je promewen Za-
kon o prometu naoru`awa i vojne
opreme. Koliko vam je taj novi za-
konski okvir, koji nazivaju i civil-
nom kontrolom, olak{ao, a koliko
ote`ao rad?

– Tokom 2005. godine, kada je
promewen Zakon o prometu naoru-
`awa i vojne opreme, nadle`nost za
izdavawe dozvola preneta je Mini-
starstvu za me|unarodne ekonomske
odnose. Takva promena regulative
donela je ~vr{}u kontrolu u prome-

tu naoru`awa od momenta izdavawa dozvole do momenta reali-
zacije svakog spoqnotrgovinskog posla. Ali ono na {ta se mi i
fabrike `alimo, a rekao bih s punim pravom, jeste da procedu-
ra izdavawa dozvola ~esto traje predugo i ~esto izlazi iz pred-
vi|enog zakonskog roka. Neretko se doga|a da na podneti zahtev
za izdavawe izvozne dozvole ne dobijemo odgovor u zakonskom
roku od 30 dana. Bilo je i konkretnih primera da gubimo posao
zbog sporosti u administraciji. I mi se zala`emo da kad od nas
zahtevaju da budemo apsolutno kooperativni i dostavqamo sve
tra`ene podatke kako nijednim poslom, nijednim anga`manom ni
bismo ugrozili renome dr`ave i reputaciju ustanove, da i nad-
le`ni dr`avni organi poka`u isti stepen ozbiqnosti i odgo-
vornosti kako bi nam u propisanom roku izdali preko potrebne
dozvole.

Mira [VEDI]
Snimio Radovan POPOVI]
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